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l’ordre del dia, la primera pregunta és la 859, que formula 
la il·lustre diputada Fabiola Meco al conseller d’Economia 
Sostenible, Sectors Productius, Comerç i Treball .

Té la paraula la diputada Fabiola Meco . Quan vosté vullga .

La senyora Meco Tébar:

Moltes gràcies .

Bona vesprada, senyor conseller .

El 15 de mayo de 2007 hubo una explosión que puso en peli-
gro a los vecinos y vecinas y viandantes en la subestación de 
Patraix . Diez años después de la explosión, los vecinos de la 
Plataforma por el Cierre y de la Asociación de Vecinos Favara 
siguen concentrándose frente a las instalaciones para denun-
ciar que el peligro continúa y que nada se sabe del cierre y 
del traslado prometido .

Esta subestación no tiene licencia municipal de actividad . Se 
le anuló al entender que, lejos de tratarse de una actividad 
inocua, era una actividad peligrosa . Perdió la señora Barberá . 
El 7 de enero de 2015, el TSJ de la Comunitat Valenciana 
ratificó y anuló la licencia por actividad peligrosa y riesgo 
de incendio para la ciudadanía . No le dio la razón al ayun-
tamiento ni a las grandes empresas . Se la dio a los vecinos .

¿Cómo es posible que todo siga igual, que no se haya hecho 
nada? La sentencia de 2015 debiera haber resuelto esta 
cuestión. Debería haber marcado el final. Esa sentencia y 
posteriores que hubo .

El gobierno del Partido Popular ha declarado recientemente, 
a preguntas del diputado Ricardo Sixto, que la continuidad 
de la subestación de Patraix es necesaria para mantener la 
calidad y seguridad del suministro en la zona, y que adicio-
nalmente el desarrollo de la red en el entorno de Valencia 
capital es necesario debido a la saturación de la red de distri-
bución y la elevada demanda observada y prevista en la zona .

El gobierno del Partido Popular, por tanto, no se plantea 
su cierre y traslado fuera del casco urbano, algo que en un 
momento dado llegó a prometer la señora Rita Barberá, pero 
que, como tantas cosas, incumplió . Lo sorprendente es que 
con la justicia de parte de la ciudadanía, lo cual no es muy 
frecuente, sabiendo de ese respaldo, a la pregunta de Ricardo 
Sixto el PP, en respuesta de 5 de abril de 2007 contestaba lo 
siguiente:

«No se ha producido por parte del gobierno de la Comunitat 
Valenciana ni de otros agentes la solicitud de traslado de la 
subestació de Patraix, ni en la solicitud de propuesta inicial 
en la que la administración general del estado recibió de la 
Dirección General de Energía de la comunitat autónoma el 
documento Relación de infraestructuras de la red de trans-
porte de energía eléctrica que se consideran críticas para la 
Comunidad Valenciana, ni posteriormente en las alegaciones 
recibidas al informe de sostenibilidad ambiental» .

La pregunta que yo le hago, señor conseller, es por qué . ¿Por 
qué, cuando eran oposición, defendían a los vecinos? ¿Por 
qué hoy, que son gobierno, no lo hacen? ¿Qué ha cambiado?

Porque la Ley 6/2004, de 25 de julio, de prevención, calidad y 
control ambiental de actividades de la Comunitat Valenciana 
dice que es una falta muy grave ejercer una actividad sujeta a 
licencia ambiental sin el preceptivo instrumento de interven-
ción, siempre que se haya producido daño o deterioro grave 
para el medio ambiente, o que se haya puesto en peligro la 
seguridad o salud de las personas .

Dado que se inadmitió la declaración responsable ambien-
tal y dado que existe una sentencia en favor de los vecinos, 
yo le pregunto: ¿qué hay previsto por parte del Consell y 
para cuándo? Porque los vecinos, las vecinas llevan diez años 
esperando y defendiendo lo que es su derecho reconocido 
judicialmente y no pueden ver que un gobierno que creían les 
defendería les da la espalda diciendo que nadie les ha pedido 
el traslado de la subestació de Patraix .

Hoy, señor conseller, lo hace mi grupo . Hoy, señor conseller, lo 
hace a través de esta diputada que vive a 200 metros de la 
subestació de Patraix . Dígame, díganos, dígales a los miem-
bros de la plataforma que están ahí arriba qué va a hacer el 
Consell, cuál es la voluntad del Consell a este respecto .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, il·lustre diputada .

Li contestarà el conseller, que té la paraula .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, president .

Senyoria, senyories .

És de veres, ha narrat vosté clarament tots els esdeveni-
ments . Jo també vaig a intentar remarcar-los, perquè la 
gestió ve d’aquells que estaven gestionant anteriorment la 
conselleria .

Com vosté molt bé ha dit, la posada en servei de la subes-
tació elèctrica de Patraix es va produir l’any 2006, i des del 
principi, donada la seua ubicació en una parcel·la al costat 
d’edificis, d’habitatges, ha tingut un important rebuig social, 
sobretot a conseqüència, com vosté molt bé ha explicat, de 
l’explosió ocorreguda en 2007 .

El que ha esdevingut en una gran quantitat de litigis i proces-
sos judicials, que van desembocar en l’anul·lació de la llicèn-
cia d’activitat per part del Tribunal Superior de Justícia de la 
Comunitat Valenciana, en considerar que es tracta d’una acti-
vitat, com molt bé ha dit vosté, perillosa per risc d’incendi .

He de dir-li que aquesta instal·lació forma part de la xarxa de 
transport elèctric, ja que la seua potència és major de 220 kilo-
volts, i que està sotmesa a un procés de planificació que aprova 
el govern central, fins i tot amb la participació del Congrés dels 
Diputats, la planificació vigent, pla de desenvolupament de la 
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xarxa de transport d’energia elèctrica 2015-2020, i té caràcter 
vinculant, i va ser aprovada en octubre de 2015 .

En aquesta planificació es compta amb la participació de les 
comunitats autònomes, que poden fer al·legacions i observa-
cions en la relació d’infraestructures de la xarxa de transport 
d’energia elèctrica, per al període 2015-2020 .

En aquest sentit, malauradament, i ho he de dir aixina, l’actu-
ació de l’anterior Consell i de l’aleshores Conselleria d’Econo-
mia, Indústria, Turisme i Ocupació evidencia que no va reme-
tre cap sol·licitud o al·legació al Ministeri d’Indústria, Energia 
i Turisme, en informe de data d’octubre de 2014, demanant 
el tancament de la subestació elèctrica de Patraix i la crea-
ció d’una nova subestació al nou llit del riu . És a dir, no van fer 
absolutament cap consideració respecte d’això .

Segons informes que tenia aquest conseller, la funció de trans-
port, és a dir, els 220 kilovolts de la subestació de Patraix, estava 
fora de servei, i només estava en marxa la part de distribució, és 
a dir, 20 kilovolts . No obstant això, sembla, i he de dir-ho aixina, 
que no és així i que s’està utilitzant per a les dues funcions, la 
qual cosa estaria en contra de la seua qualificació com a activi-
tat, com molt bé també ha dit vosté, que és innòcua .

Per això, vull ressenyar-li que, d’acord amb l’article 4 de la 
Llei 24/2013, del sector elèctric, que diu que es poden realit-
zar revisions per a aquesta planificació, sempre que esti-
guen degudament justificades, i que han de ser aprovades pel 
Consell de Ministres, hem demanat al ministeri el trasllat de la 
subestació de Patraix per la seua perillositat, i la construcció 
d’una nova subestació elèctrica en el nou llit del riu del Túria .

I a més, li puc assegurar que per a la propera planificació de la 
xarxa de transport, aquesta conselleria va a tenir en compte 
els valors de sostenibilitat, és a dir, els valors mediambien-
tals, com també socials i econòmics, amb coordinació amb 
els ajuntaments i resta d’agents intervinents, basant-se en el 
diàleg permanent que, com ja he dit alguna vegada en aquest 
mateix fòrum . . .

El senyor president:

Conseller .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

 . . .és atribut essencial d’aquest Consell . Perquè he de dir-li 
clarament que treballem amb les persones i per a les perso-
nes . I ara, esperem que ens puguen donar des del govern 
eixa resposta a l’escrit que hem fet de trasllat de la mateixa 
subestació .

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller .

Senyories, passem a la pregunta 170, que formula la il·lustre dipu-
tada María José Catalá, en nom del Grup Parlamentari Popular, a 
la vicepresidenta del Consell, polítiques d’igualtat inclusives .

Senyora Catalá, té vosté la paraula .

La senyora Catalá Verdet:

Gràcies, president .

Señora vicepresidenta, ¿cuáles son los primeros resultados 
en la puesta en marcha del plan que anunció usted de choque 
para desbloquear los carnés de familias numerosas, la reno-
vación de los títulos?

Muchas gracias .

El senyor president:

Moltes gràcies, senyora Catalá .

Li contestarà la vicepresidenta del Consell .

Vicepresidenta, té vosté la paraula .

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

Gràcies, senyor president .

Bona vesprada, senyories .

Les primeres dades amb què comptem a data 22 de maig 
sobre resolució de les sol·licituds d’altes o renovacions de 
títols de família nombrosa són: en la Direcció Territorial 
d’Alacant, les famílies nombroses que estan en este moment 
resolent-se són de 28 d’abril . Famílies monoparentals, 2 de 
febrer . Les dos del 2017 .

Direcció Territorial de Castelló, famílies nombroses, 3 
de maig . Famílies monoparentals, 18 de maig . Direcció 
Territorial de València, famílies nombroses, 13 de octubre de 
2016 . Famílies monoparentals, 30 de gener de 2017 .

El senyor president:

Moltes gràcies, vicepresidenta .

Senyoria, té vosté la paraula .

La senyora Catalá Verdet:

Gràcies, senyor president .

Señora Oltra, efectivamente, 13 de octubre de 2016 . Está 
usted renovando los carnés de familia numerosa en fecha 


